
 

 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Sammanträdesdatum  

Kyrkorådet           2019-04-25  

 

Paragrafer § 257 - § 274 

Plats och tid Gunnareds kyrka, 18.00 – 20.00 

Beslutande Anton Palfi, ordförande (S) 
 Carin Gerhard, 1e v. ordf (POSK), 
 Ylva Sirenius 2e v. ordf (ÖKA), 

 Ellen Mitikka (S) 
 Jörgen Wahlund, (Öka), 
 Erling Eriksson, (POSK), 
  Ann Egestål, (FK), 
 Maria Bylund, (POSK) 
  Maria Ottensten, kyrkoherde. 
  Magnus Andersson, (S) tjänstgörande ers 
      
Övriga deltagande Anna-Lena Dancy, (Öka), ers  
  Ulla-Britte Wiedel, (POSK), ers, 
  Erik Wagnborg, administrativ chef, 
  Carolina Büller, sekreterare 
  Agneta Lundh, förskolechef § 257 - § 263 
   
Utses att justera Magnus Andersson 

 

Underskrifter Sekreterare   ………………………………………………………… Carolina Büller 

 

   Ordförande  ………………………………………………………… Anton Palfi 
 

   Justerande …………………………………………………………Magnus Andersson 
 

 

Justeringen tillkännages genom anslag den och nedtages tidigast 
den  

Organ: Kyrkorådet Nylöse pastorat 190425 

Protokollet förvaras på församlingsexpeditionen, Gunnared kyrkväg 1 

Underskrift  ...........................................................................................  

 __________________________________________________________________________________________ 
Utdragsbestyrkand
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§ 257 Sammanträdet öppnades  

Ordförande öppnade mötet. 

___ 

§ 258 Inledning  

Kyrkoherden ledde hon oss i andakt och bön. 

___ 

§ 259 Upprop  

Sekreteraren förrättade upprop. 

___ 

§ 260 Val av protokolljusterare 

Kyrkorådet beslutade 

Att utse Magnus Andersson att jämte ordförande justera dagens protokoll. 

___ 

§ 261  Godkännande av föredragningslista 

Kyrkorådet beslutade 

Att  godkänna föredragningslistan. 

___ 

§ 262 Information om förskoleverksamheten 

Förskolechefen Agneta Lundh föredrog ärendet om förskoleverksamheten. Hon informerade 
om förskolan Pärlan i Hammarkullen som numera driver verksamheten i paviljonger.  
 
Förskoleverksamheten följer Skollagen och ett styrdokument med tillkommande ändringar 
fr.o.m. 190601.  
Efter ett politiskt beslut förra året beslutades det att samla all förskoleverksamhet i en central 
förvaltning under förskolenämnden. Förvaltningen ansvarar för alla kommunala förskolor, alla 
familjedaghem, öppna förskolor och tillsyn av fristående förskolor. De jobbar för att samordna 
och långsiktigt arbeta för att höja kvaliteten i undervisningen. Dessutom jobbar man med att 
öka likvärdigheten mellan förskolorna i staden samt stärka ledning och styrning av 
verksamheten. 
 
Förskolan följer nedstående riktlinjer: 
Tillsyn - av fristående verksamhet sker i samtliga verksamheter som har beviljats bidrag. 
Tillsynen ska säkerhetsställa att verksamheten bedrivs enligt skollagens krav, samt övriga krav 
som delegeras i aktuellt styrdokument för den fristående verksamheten.  
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Avgift – huvudmannen för en fristående friskola får inte ta en avgift som är oskälig hög. Man 
ska tillämpa en maxtaxa enligt skollagen men kan ta ut lägre avgifter. Pastoratets förskolor 
tillämpar maxtaxan som styrs av barnets ålder. Är vårdnadshavare föräldraledig eller 
arbetssökande grundar avgiften på antal timmar/vecka barnet är på förskolan med en gräns 
på 15 timmar eller 25 timmar. 
 
Mottagande av barn – En fristående förskola ska vara öppen för alla barn i enlighet med 
skollagens krav. Det gäller samtliga barn till föräldrar som är förvärvsarbetande, studerande, 
arbetssökande, föräldralediga och barn med särskilda behov. Förskolechefen berättar att kön  
för pastoratets förskolor ökar och att det står ca 10-15 barn i vardera förskola. 
Språk – Förskolan ska medverka till att barnets som har annat modersmål än svenska får 
möjlighet att utveckla det svenska språket och sitt modersmål. Det är därför en fördel  att det 
finns personal som talar andra språk som kan hjälpa barnet att bli förstådd innan de har lärt sig 
ord på svenska. 
 
Måltider – ska vara varierande och näringsriktiga. Mat serveras på regelbundna tider av ett 
catering företag. 
Bidrag– Man får ersättning för varje inskrivet barn från den dagen barnet startar. I feb 
infördes en resursfördelningsmodell som bygger på att kommunala och fristående förskolor 
får likvärdiga förutsättningar. Ett grundbelopp betalas ut plus ett tillägg som bygger på varje 
enhets socioekonomiska index. 
 
Förskolorna följer ett systematisk kvalitets arbete som regleras i skollagen. Genom ett årshjul ställs 
frågorna– Var är vi? Vart ska vi? Hur gör vi? Hur blev det sen? En pedagogisk dokumentation 
används även idag i form av en appen TYRA där bilder och blogg finns att ta del av för personal och 
föräldrar. 

___ 

§ 263 Avtal om gemensamma verksamheter 

Kyrkoherden föredrog ärendet efter handling, bilaga 1. 
Önskemål från ledamot Jörgen Wahlund att få information gällande minoritets språk  då det är 
oklart vad som står i Kyrkoordningen. 
 

Kyrkorådet beslutade 
Att godkänna det bilagda avtalet om de gemensamma verksamheterna som löper på 2 år. 

Att  föreslå att Jörgen Wahlund ingår i den arbetsgrupp som utarbetar ett nytt avtal, att 

gälla efter dessa två år. 

Att uppdra kyrkoherden att ingå i avtalet. 

___ 
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§ 264 Årsredovisningen 

Administrativa chefen föredrog ärendet efter handling, bilaga 2 - Årsredovisning för 
räkenskapsåret 2018. 
Resultaträkning visade – 3405 tkr och enligt en budget var -4400 tkr d.v.s. en positiv 
budgetavvikelse på 1139 tkr.  
 
Årsredovisningen delades ut för senare undertecknande samt genomgång. Kostnadssidan 
respektive intäktssida av resultaträkningen gicks igenom. Resultaträkningen visade en positiv 
budgetavvikelse på 1139 tkr. En genomgång av balansräkningen följde.   
 
Lättläst version av årsredovisningen med bilder och info ska finnas till hands till nästa KR 
sammanträde och ska även delas ut till ledamöter.  
 
Årsredovisningen skrevs på av ordinarie ledamöter. 
 
Barnkonsekvensanalys 

Åtgärden bedöms inte ha konsekvenser för barn.  
 
 
Kyrkorådet beslutade 
Att fastställa årsredovisningen för 2018 och att överlämna årsredovisningen för 2018 

 2018 till fullmäktige. 

___ 

§ 265 Utse utanordnare 

Kyrkorådet beslutade i § 6 2017-12-07 att ge fullmakt till följande Kh och adm. chef att i förening 
med medarbetare i servicebyrån göra utanordningar från pastoratets tillgodohavanden på bank upp 
till 10 000 000 kr. I juni tillträder en ny ekonom, Helena Ståhl Wiking som behöver ha samma fullmakt. 
Kyrkorådet föreslås därför utfärda den fullmakten. Carolina Büller har sedan tidigare fullmakt för 
utbetalning på 3 miljoner. Denna föreslås finnas kvar som reserv. 

 
Barnkonsekvensanalys 

Åtgärden bedöms inte ha konsekvenser för barn.  
 
Kyrkorådet beslutade 
Att ge fullmakt till Helena Ståhl Wiking att i förening med medarbetare i servicebyrån göra 
utanordningar från pastoratets tillgodohavanden på bank upp till 10 000 000 kr. 

Att redan utsedda fullmakter gällande Erik Wagnborg, Maria Ottensten och Carolina Büller 
kvarstår. 

___ 

§ 266 Fastighetsinformation 

Administrativa chefen föredrog ärendet. 
Underhåll 2019 
Upphandling av åtets större underhållsprojekt pågår. Förfrågningsunderlag för fasadarbeten 
för Gunnareds- och Bergsjöns kyrka och Markarbeten Hjällbo tas fram och skall sen 
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upphandlas. Anbud har inkommit för belysningsarbetet i Allhelgonakyrkan. Fyra 
entreprenörer har räknat. Avtal kommer tecknas i mitten av maj. Kostnaden håller sig inom 
budget. 
Miljöstation Utby 
Bygglovet för miljöstationen i Utby har beviljats. En upphandling kommer inledas innan 
semestrarna och utförandet planeras till hösten 2019. 
Solcellsupphandling 
En upphandling av solceller till Gunnareds- och Allhelgonakyrkan skall påbörjas. Tre konsulter 
har lämnat anbud på projekteringen. 
Förstudie inför invändig renovering av Bergsjöns kyrka 
I planen finns att Bergsjöns kyrka skall genomgå en invändig renovering/anpassning 2021. En 
förstudie har inletts. Norconsult har tagit fram ett första förslag på en möjlig lokalanpassning. 
Kostnadskalkyler kommer tas fram och ansökningar för KAE och KUB förberedas. 
Upphandling lokalvård 
Pastoratets avtal på lokalvård löper ut 2019-12-31. Därför skall en ny upphandling 
genomföras. Under våren utvärderas de befintliga avtalen och en ny anbudsförfrågan skall gå 
ut i början av juni. 
___ 

§ 267 Renovering golvur Bergums kyrka 

Administrativa chef föredrog ärendet efter handling, bilaga 3. 
Golvurets urverk har tappat sin funktion och är i behov av renovering. Klockan är beskriven i bilaga. 
KAE beräknas ge 75 % av kostnaderna av pris på arbetet. Offert är inkommen på 16-18 tkr exl 
moms.  
 
Barnkonsekvensanalys  
Åtgärden bedöms inte ha konsekvenser för barn.  
 
Kyrkorådet beslutade 
Att ansöka om kyrkoantikvarisk ersättning för renovering av golvur i Bergums kyrka. 

___ 

§ 268  Mariakyrkan – erbjudande om köp 

Kyrkoherden föredrog ärendet enligt handling, bilaga 4. 

Betlehemskyrkan har under en tid arbetat med att ta fram en annan utredning gällande 
byggnadens kondition. Rapport från EBE-fuktteknik kom till slut 25/3 och biläggs detta 
dokument. Nylöse pastorat poängterade muntligt och i särskild skrivelse att det är oerhört 
viktigt att bägge fuktrapporterna är jämförbara i fråga om omfattning och mätm etodik. EBE-
rapporten uppfyller dock inte dessa krav utan är en klart mindre omfattande produkt där det 
tydligt i rapporten framgår att uppdraget till EBE var att mäta vissa utpekade områden i 
byggnaden utan förslag på åtgärder. 
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Vi har i dialog med GS Fastigheter (stiftet) också följande iakttagelser: 
• ”proverna är tagna då det är som torrast (). Om nu proverna är tagna i  

ytterväggskonstruktioner som öppnats upp tidigare har gissningsvis fukten hunnit torka ut 
en del. 

 
• På vissa foto ser man tydligt att syllinfästningar och spikar har rostskador, vilket inte 

kommer bara efter en kort stunds uppfuktning (s14-15 t.ex.) 
 
• Prover har tagits fukten i betongplattan. Enl. tabellen visar något av proverna 90 % RF i 

betongen, vilket är högt. Vet inte vilken typ av beläggning det var på golvet där provet var 
tagit, men detta kan också ha viss betydelse på resultatet.  

 
• I den tidiga rapporten från NOBAB konstaterades att ventilationen var igensatt i vissa rum. 

Vet inte om man iordningställt ventilationen efter det besöket, men detta kon också ha 
betydelse för en uttorkning samt även för att man inte kan känna en mögellukt i 
byggnaden. 
När man lossnat fotlister mm, kan man se påväxt av mögel eller dyl på byggmaterialet. 
Utan att det är analyserat, finns det risk att detta är hälsofarlig påväxt, vilket behöver 
saneras. 

 
• EBE har inte tittat på utsidan av byggnaden. Huset är byggt runt-73, och dräneringen är 

då 45 år gammal. Troligen har denna inte spolats och funktionen kan ifrågasättas. 
Gissningsvis är ett ev makadamskikt under plattan ganska tunt tilltaget, lika så är en 
isolering under bottenplattan troligen inte tjock och ev av typen ”elefantmatta”.. Detta 
sammanslaget får att konstruktionen inte kommer att torka upp, utan fukt hela tiden 
kommer att tillskjuta underifrån. För att råda bot på problemet måsta alltså alla golv rivas 
och undertrycksventilerade konstruktioner monteras.”  

 
Slutsats 
Våra slutsatser efter ha tagit del av EBE-rapporten är att den är en så begränsad produkt att 
Nobabrapporten ger en klart bättre bild och anser att det är den av de två rapporterna som 
ger den bästa helhetsbilden. 
Vi anser och har ansett att Nobab-rapporten visar på att det inte finns förutsättningar att 
bedriva verksamhet i bygganden i nuvarande skick, det finns inga förutsättningar att flytta 
tillbaka utan en omfattande fackmannamässig sanering vilket är hyresvärdens ansvar. Vi 
kommer inte kunna bedriva förskoleverksamhet utan en sådan i dessa lokaler.  
Detta meddelade vi Betlehemskyrkan i Mariastyremöte 2019-04-04. De är inte förvånade 
över den slutsatsen. 
 
BKs lösningsförslag 
BK meddelar att man tror på sin rapport, det är den som visar upp bäst bild av fastighetetens 
skick. Efter behandling i sin styrelse så erbjuder man härmed Nylöse pastorat att köpa 
byggnaden. I samband med att Mariakyrkan bildades 2010 så gjordes en värdering av 
byggnaden till fem miljoner. 
Utifrån allmän fastighetskonjunktur så menar man att detta objekt har ökat i värde ca 20 %, 
samt att man investerat två miljoner i fastigheten och att det vill man ha tillbaka. Totalt värde 
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på fastigheten åtta miljoner, försäljningspris för en affär mellan oss rabatterat till 50 % av 
detta, d.v.s. fyra miljoner. 
 
Av dessa fyra miljoner avser man att lösa det lån på två miljoner som upptogs i samband med 
bildandet av Mariakyrkan 2010. Resterande del avser man att fondera till att kunna anställa 
en ungdomsledare utöver den pastor på 75 % de inkluderar i löpande budget.  
 
Kh och adm chef svarade att det är en politisk fråga som skall bestämmas av KR och 
efterfrågade vad som BK avsåg att göra om Nylöse pastorat svarade nej på frågan om köp. Ett 
sådant beslut är inte fattat men de menade att det sannolika i ett sådant fall är att bjuda ut 
bygganden på den öppna marknaden. Tidpunkten för en sådan försäljning är inte känd men ka n 
antas vara omgående. 
 
Remissförfarandet 
Om BK säljer fastigheten till någon annan så faller alla tankar på att bygga ny kyrka då tomt 
saknas. Remisserna har därför begränsat värde. 
 
Hyresvärdens ansvar 
Det föreligger mellan Angereds församling och Betlehemskyrkan ett hyresavtal med samma 
sträckning som samarbetsavtalet, d.v.s. till 2021-12-31. Hyresvärden förbinder sig genom 
avtal att stå för lokal i fungerande skick fram till det datumet. Förekommer ingen oskötsamhet 
från hyresgästen har hyresvärden rent formellt mycket begränsade möjligheter att avsluta 
hyreskontraktet. 
Hyresvärden har hela tiden sagt att de inte har en möjlighet att göra en sanering och någon 
ersättningslokal har de heller inte. Eftersom vi värderar samarbetet med BK så högt, har vi 
hittills inte ställt några sådana krav. Vi hade givetvis kunnat hantera ärendet som vi hade gjort 
om det varit en helt kommersiell hyresrelation. Vid en tvist hade vi i så fall kunnat driva 
ärendet till hyresnämnden/domstolsväsendet. 
 
Vid en eventuell snabb försäljning skulle ju en juridisk tvist rent teoretiskt kunna uppkomma 
rörande förskolepaviljongens placering på tomten. 
 
Vägen framåt 
Ifall AU inte bedömer BKs erbjudande vara värt att anta föreslår AU detta för kyrkorådet. Ifall 
AU fattar detta beslut behöver personalen och de fackliga parterna informeras då de 
säkerligen kommer att nås av denna information i vilket fall som helst.  
 
Beslutar AU om att föreslå KR att inte köpa så kommer Betlehemskyrkans styrelse 23/4 
besluta om hur de skall agera om AUs beredning blir KRs beslut. Att fatta beslut om att sälja 
byggnaden på en öppen marknad är i deras organisation något som församlingsmöte, ett slags 
öppet fullmäktige, fattar beslut om. Ett sådant har preliminärt planerats till 5/5. Därmed har 
AU och KR inför sina möten i maj förutsättningarna att fortsätta en diskussion utifrån det 
beslut BK fattar.  
 
I höstas sökte vi lokal för förskola för tillträde omgående. Detta lyckades vi inte med utan 
istället valde vi att anskaffa en paviljong fram till sommaren 2020. Att utreda om det finns en 
lokal tillgänglig från sommaren 2020 långsiktigt är inte gjort och bör då göras för att hitta en 
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långsiktig lösning på var förskoleverksamheten skall bedrivas. Tidplanen för en sådan 
undersökning ska vara inom ramen för årets budgetarbete. 
 
Kyrkorådet beslutade 
Att avböja köp av byggnaden Mariakyrkan 

___ 

§ 269 Personalinformation 

Inga ärenden i PU. 

___ 

§ 270 Fördjupning utbildning huvudman i förskoleverksamhet 

Som tidigare nämnts i § 229 2019-02-27 så har lagkraven på huvudmannen i 
förskoleverksamheten ändrats från 1/1 2019. Nya regler har tillförts gällande huvudmannaskap och 
tillsyn i förskolan. 

Styrelse och ledning måste ha tillräcklig kunskap om skollagen och vad som gäller för 
förskoleverksamheten. Kyrkorådet har blivit utlovad mer övergripande genomgång som också sker 
på detta sammanträde. 

Dessutom har vi tillsammans med Carl-Johans pastorat, Backa pastorat, Örgryte pastorat, Lundby 
församling, och Torslanda-Björlanda församling kontrakterat fristående förskolors branschorgan att 
hålla i fördjupad utbildning. Denna kommer ske 18 maj och två personer behöver utses att dela 
utöver förskolechefen och kyrkoherden. 

 
Barnkonsekvensanalys 
Som en del i att vara en god huvudman för förskoleverksamhet så är det av vikt att vi  som 
ledningskrets är kunnig i aktuella styrningsfrågor. Det är därför av vikt att utbildningen 
genomförs och att vi deltar. 
 
Kyrkorådet beslutade 
Att utse Magnus Andersson, Ylva Sirenius och Ann Egestål att delta i fördjupad 

utbildning för huvudman för förskolan 18 maj. 
___ 
 

§ 271  Kyrkoherdeinformation 

Kyrkoherden hade ingen information. 

___ 
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§ 272 Mariakyrkan - remissvar 

Kyrkoherden föredrog ärendet efter handling (bilaga 5). 

Som redan känt har det efter konstaterandet av fukt- och mögelskador i Mariakyrkans byggnad i 
Hammarkullen gjorts en utredning om möjligheten att ersätta denna med en ny byggnad. Denna 
gjordes av en arkitekt som på uppdrag av Nylöse pastorat tagit fram alternativa 
byggnadsbeskrivningar, för dels en kyrkobyggnad, dels en kyrkobyggnad med förskola. 

Detta har skett i samråd med en referensgrupp bestående av medarbetare i Mariakyrkan tillsammans 
med fastighetsansvarig, och en styrgrupp bestående av kyrkoherde, administrativ chef och 
fastighetsansvarig. Dessa underlag skickades ut på remiss, och efter remisstidens utgång har svar från 
ca 15 olika grupper, grupperingar och individer inkommit. Samtliga remissvar finns som bilagor. 

Sammanfattningsvis är verksamheten i Mariakyrkan högt skattad av alla som svarat. Inte minst 
förskoleföräldrarna värderar Svenska kyrka högt som en mindre aktör som visar stor omsorg om 
barnen. Församlingsrådet i Angered betonar i sitt remissvar, att samarbetet med Betlehemskyrkan, 
med ett gemensamt ansvarstagande också ekonomiskt är en förutsättning för att ha en 

gudstjänstfirande församling med en kyrkobyggnad i Hammarkullen. Församlingsrådet betonar också 
att byggplaner inte kan genomföras till vilket pris som helst utan att hänsyn måste tas till de långsiktiga 
ekonomiska resurserna i hela Angereds församling. 

Efter diskussioner ser Arbetsutskottets att det finns stor anledning att försöka möta den önskan som 
remissvaren huvudsakligen ger uttryck för och göra allt som är möjligt för att lösa lokalfrågan. 

Givetvis måste det ske inom ramen för ett rimligt ekonomiskt åtagande. Arbetsutskottet föreslår 
vidare att kyrkorådet tydligt förklarar att man ser förskoleverksamheten som ytterst angelägen. 
Detta torde också ligga i linje med Verksamhetsplanens mål, där verksamhet bland barn och unga ska 
prioriteras. I höstas sökte vi en lokal för omedelbar flytt av förskolan. Någon sådan fanns inte utan 
istället anskaffades en paviljong med kontrakt fram till sommaren 2020. 

Att utreda om det finns en lokal tillgänglig långsiktigt från sommaren 2020 är inte gjort och bör därför 
göras för att om möjligt hitta en långsiktig lösning på hur och var förskoleverksamheten skall bedrivas. 
Tidplanen för en sådan undersökning ska vara inom ramen för årets budgetarbete d v s vara färdig i 
september 2019. 

 

Kyrkorådet beslutade 
Att förklara att det är kyrkorådets tydliga vilja att vi vill värna förskoleverksamheten 

på lång sikt genom fortsätta driva förskola. 
Att  uppdra åt Kyrkoherden att eftersöka alternativ lokal för verksamheten med 

särskilt fokus förskolan efter sommaren 2020. Ett långsiktigt förslag bör 
föreligga i september 2019. 

Att  Då tomt för bygge saknas är frågan om nybygge för närvarande inaktuell. 

___ 
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§ 273  Övriga frågor 

Inga övriga frågor. 

___ 

§ 274 Mötet avslutas 

Mötet avslutades med välsignelsen. 

___   


